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تابلوی مه آلود مذاکرات وین
دكتر  قدير گلكاريان

تقریبا نزدیک به دو هفته اس��ت که سرخط خبرهای داخلی و خارجی پیرامون دور هفتم مذاکرات 
ایران با کش��ورهای اروپایی موس��وم به 4+1 و )ایالات متحده بیرون از گود و منتظر در اتاقی دیگر در 
هتل( ذهن همگان را مش��غول به خود کرده اس��ت. این مشغولیت نه تنها از نظر جنبه روانی و روحی 
آزار دهنده است که، نبض اقتصاد و تجارت کشور نیز )چه بخواهیم و چه نخواهیم( تحت تأثیر روند 

مذاکرات و سیر ارزشی دلار قرار دارد. 
ایران و چندین قدرت جهانی، مذاکراتی را که برای بازگرداندن توافق هس��ته ای 2015 موس��وم به 
برنامه جامع اقدام مشترک طراحی شده  است، از سر گرفته اند که رسماً هفتمین دور این مذاکرات دو 
هفته پیش پایان یافت و نمایندگان برای تبادل نظر با پایتختهایشان وین را ترک گفتند ولی باز از روز 
پنجشنبه گذشته ادامه مذاکرات در حال انجام است. طرفین ضمن اینکه بعضاً سیگنالهای مثبتی را 
ارسال میدارند، باز مثل همیشه نوک تیز حمله را نیز به همدیگر نشان میدهند. در این میان تحلیلها و 
پیش بینیهایی هم مطرح است که به طور مثال روزنامه دنیای اقتصاد در گزارشی به 5 سناریوی پیش 
روی مذاکرات پرداخته و نوش��ته اس��ت که یا توافق زودهنگام رخ خواهد داد، یا توافق موقت، یا توافق 
میانه)انجماد بخشی از فعالیتهای هسته ای در برابر راستی آزمایی(، توافق اقدام در برابر اقدام و یا اینکه 
شکست مذاکرات را شاهد خواهیم شد. همه این تحلیلها و پیش بینهای هم در نوع خود سهم عمده 

ای در نوسانات بازار تأثیر دارند. 
در هر صورت، از سرگیری مذاکرات در وین در دولت سیزدهم با تیم مذاکره کننده جدید سعی دارد 
به نحوی ایالات متحده را به توافق اولیه بازگردانده و تضمینی هم در عدم امکان خروج مجدد آمریکا 
از توافق احتمالی می طلبد. در این بین طرح اینکه ایران خسارتهایی را هم در رابطه با خروج آمریکا از 
برجام طلب می کند خود از مواردی است که هنوز معلوم نیست که طرفین به نقطه مشترکی خواهند 
رسید یا نه. اما آنچه در شرایط کنونی و از مذاکرات روز جمعه برمی آید، ایالات متحده به تمایل جدی 
برای رو در رو نشس��تن با دیپلماتهای ایرانی نش��ان داده است. به طوری که رابرت مالی، نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران و مذاکره کننده ارشد این کشور در مذاکرات وین،  در گفت وگویی مدعی شده است 
که واشنگتن متمایل به در پیش گرفتن مسیر دیپلماسی جهت حل  و فصل مسئله هسته ای ایران است 

و میخواهد رو در رو با طرف ایرانی به گفتگو بنشیند. 
گفتنی است که باقری کنی، مذاکره کننده ارشد کشورمان بارها متذکر شده است که با اراده جدی 
و آمادگی قوی برای رفع تحریم های غیرقانونی و ظالمانه وارد مذاکرات شده و تصمیم دارند به نتیجه 
مطلوب برسند. ایران به حق طالب این است که ضمانتی دریافت کند که فردا بعد از بایدن دولت جدید 
مثل ترامپ توافق نامه را لغو نکند و در عین حال آمریکا هم طالب است که ایران بر اساس مفاد برجام 
منعقده به سال 2015، ایران از ادامه فعالیتهای تحریک برانگیز و افزایش غنی سازی – که فعلا بنابه 
ادعاهایی به 60% رسیده است- دست بکشد و اطمینان کافی بدهد که قصد تولید سلاح هسته ای را 
ندارد. البته این راه بسیار ساده است. همکاری نزدیک و مستمر با آژانس بین المللی انرژی اتمی و نشان 
دادن شفافیت در تعامل با بازرسان آژانس که جلوی همه تحریکات، مداخلات، شبهات و شایعه پردازیها 

علیه ایران را خواهد گرفت. 
هر چند از زمان ترامپ بستری مناسب برای حل بحران نبود ولی از اوایل دولت بایدن جدیت برای 
حل مناقشه و بحران هسته ای با ایران در هر دو سوی جبهه هویداست. ایران ضمانت های لازم را برای 
به نتیجه رسیدن می خواهد و ادامه بحث بر سر سایر مسایل از جمله سیاستهای منطقه ای ایران و یا 
استراتژی موشکی ایران را به خارج از برجام موکول می کند و آنها را اصولی از مفاد برجام نمی شمارد 
که در این رابطه برحق است. در عین حال آمریکا هم میخواهد با یک تیر چند نشان بزند که باعث شده 
است، پیش نویسهای فنی در برخی موارد با همدیگر سنخیتی نداشته باشند. ولی اگر به درستی هیئت 
ایرانی بدون واسطه با طرف آمریکایی وارد مذاکرات شوند و صراحت طبع و نظر را بیان کنند به نظر 

میرسد که پیشرفتهای جدی صورت خواهد گرفت. 
آنچه در این میان تصویر روی آیینه مذاکرات را مه آلود نشان میدهد، همین اجتناب طرف ایرانی از 
رویارویی با دیپلماتهای آمریکایی است و به شکل فوبیا تبدیل شده است. در این میان فرصت طلبانی 
مثل رژیم صهیونیستی هم در صدد گل آلود کردن آب است تا ماهی بگیرد. به طوری که نفتالی بنت و 
بعد از آن رئیس موساد در چندین سفر پی در پی به واشنگتن در صدد بر آمده اند که ایالات متحده را 
برای حمله به تأسیسات هسته ای ایران تحریک کنند. اما روزنامه یدیعوت آحارونوت در هفته گذشته 
طی تیتر درش��تی نوش��ت که "آمریکایی ها از اس��رائیل می خواهند که تمام فعالیت های مخفیانه و 
اطلاعاتی را که برای خرابکاری برنامه هسته ای ایران در جریان مذاکرات وین در جریان است، متوقف 
کند تا از تضعیف مذاکرات با تهران جلوگیری شود." این خبر نشان از این دارد که توافق و هم رأیی میان 
واشنگتن و تل آویو بر سر ایران وجود ندارد و این خود زمینه مناسبی برای حل تنش با آمریکاست. هر 
چند ایالات متحده از گزینه های دیگری بر روی میز سخن می گوید ولی باز وزیر امور خارجه آمریکا 
و نماینده ویژه آمریکا در مسایل ایران به دفعات گفته اند که هیچ تمایلی نیست که واشنگتن مجبور به 

انتخاب گزینه غیر مذاکراتی شود.
خلاصه مطلب اینکه، شرایط کنونی در اقلیم وین به صورت روز آفتابی ولی نیمه ابری است. این ابتکار 
عمل، شجاعت، تابوشکنی طرفین خواهد بود که بتواند این آب و هوا را به روز آفتابی و روشن بدل سازد. 
این را فراموش نکنیم که فرصتها همیش��ه ماندگار نیستند و باید تا تنور داغ است، خمیر را چسباند! 
هر چند اس��رائیل و تهدیداتش بی فایده و رجزخوانی اس��ت و خوب میداند که اقدام ناشیانه منجر به 
برافروخته شدن آتشی خواهد شد که نه تنها اسرائیل که همه منطقه را در هم خواهد گرفت ولی این را 

هم باید بدانیم که هر قلعه ای نقطه رسوخی و منفذی دارد که نباید از آنها غافل بود. 

سـرمقاله

رییس جمهور گفت: اختیار بازگشایی مدارس 
به مدیران اس�تانی داده شده است که به شکل 
م�وردی و مقطع�ی وضعیت مدارس را بررس�ی 
کنند و اگ�ر در منطقه ای ش�رایط خاصی پیش 
آمد، صیان�ت از جان دانش آموزان را در اولویت 

قرار دهند.
ب��ه گ��زارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت 
جمهوری، آیت الله س��ید ابراهیم رییسی صبح شنبه 
در جلس��ه ستاد ملی مقابله با کرونا با تبریک ولادت 
حض��رت زینب)س��لام الله علیه��ا( و روز پرس��تار از 
خدمات و زحمات پرس��تاران به ویژه در دوران شیوع 
بیم��اری کرونا قدردانی کرد و گف��ت: در قدردانی از 
پرس��تاران نباید به تش��کر لفظی بس��نده کرد و باید 
پرداخت مطالبات و معوقات پرستاران را به عنوان یک 

مسئولیت قانونی دولت پیگیری کنیم. رییس جمهور 
با تشکر از همه دست اندرکاران واکسیناسیون عمومی 
اظهار کرد: دولت با جدیت واکسیناسیون عمومی را به 
منظور صیانت از سلامتی و جان شهروندان پیگیری 
خواهد کرد.  وی اضافه کرد: در مورد واکسیناس��یون 
ک��ودکان زیر 12 س��ال باید با مطالع��ه علمی، نتایج 
واکسیناسیون در کش��ورهای دیگر را به شکل دقیق 
بررس��ی کنیم چرا که امروز مردم به دولت اطمینان 
دارند و باید این اعتماد و اطمینان حفظ شود. رییسی 
درباره بازگشایی مدارس خاطرنشان کرد: این اختیار 
به مدیران استانی داده شده است که به شکل موردی 
و مقطعی وضعیت مدارس را بررس��ی کنند و اگر در 
منطقه ای ش��رایط خاصی پیش آم��د صیانت از جان 

دانش آموزان را در اولویت قرار دهند.

وزیر امور خارجه گفت: بزودی پس از ۸ س�ال 
اولین نشس�ت ش�ورای عالی ایرانی�ان خارج از 

کشور به ریاست رئیس جمهور برگزار می شود.
ب��ه گزارش خبرن��گار سیاس��ی ایرنا حس��ین امیر 
عبداللهیان در گردهمایی  سفرا و روسای نمایندگی های 
جمهوری اس��امی ایران در کشورهای همسایه  که با 
حض��ور رئیس جمهور در وزارت ام��ور خارجه  برگزار 
شد، با بیان اینکه همسایگان از موضوعات اساسی در 
سیاس��ت خارجی دولت جدید اس��ت؛ گفت: سیاست 
همسایگی حرف تازه ای نیست اما در دولت جدید بر 

سر اهمیت سیاست همسایگی اجماعی وجود دارد. 
وی اف��زود: معتقدی��م ک��ه ای��ن سیاس��ت باید به 
منظومه ای منس��جم در سیاست خارجی تبدیل شده 
و همه همس��ایگان و ایران از توس��عه، تحکیم روابط 

مناسبات و اتخاذ این رویکرد نفع ببرند.
وزیر امور خارجه خاطرنش��ان کرد: نگاه به آس��یا از 
اولویت های دیگر سیاست خارجی است که در جلسات 

پنج روز آینده به تفصیل به آن پرداخته خواهد شد.
 امیر عبداللهیان همچنین درباره ش��عار سیاس��ت 
خارجی در دولت جدید توضیح داد: ش��عار سیاس��ت 
خارج��ی و دیپلماس��ی خارجی در دولت س��یزدهم؛ 
سیاس��ت خارجی متوازن و دیپلماس��ی فع��ال پویا و 
هوشمند انتخاب شده است و در این چارچوب برنامه 
های چهارس��اله دولت سیزدهم تنظیم و برنامه ریزی 

شده است.
 رییس دستگاه دیپلماس��ی اضافه کرد: توجه ویژه 
به جامعه ایرانیان خارج از کش��ور و از میان برداشتن 
گسس��تی که تا حدودی میان ایرانیان خارج از کشور 
با س��رزمین م��ادری ایجاد ش��ده از برنامه های جدی 
وزارت امور خارجه است. در این زمینه بعد از گذشت 
حدود هشت سال اولین نشست شورای عالی ایرانیان 
خارج از کش��ور را در روزهای آینده به ریاس��ت دکتر 
رییس��ی برگزار خواهیم کرد. وی یادآورشد: از جمله 
برنامه هایی که در چهارماه گذشته برای ایرانیان خارج 
از کش��ور مورد توجه قرار گرفته؛ تصویب قانون جامع 
حمایت از ایرانیان خارج از کش��ور اس��ت که در این 

شورای عالی خروجی مهم جلسه خواهد بود.
رییس دس��تگاه دیپلماسی اظهار کرد: در حوزه بی 

اثر کردن و لغو تحریم ها دو مأموریت مهم به دستگاه 
دیپلماس��ی س��پرده ش��ده اس��ت؛ ما موظف هستیم 
مجاهدت کنیم و با رویک��ردی انقابی و جهادی هم 
در مسیر بی اثر کردن تحریم ها به این شعار و سیاست 
دولت آقای دکتر رئیس��ی که توسعه پایدار اقتصادی 
ب��دون نگاه به مذاک��رات وین را دنب��ال می کنند، به 

تحقق این سیاست کمک کنیم.
 وی ادام��ه داد: در عین حال وظیفه ذاتی دس��تگاه 
دیپلماسی است که برای لغو، از میان بردن و از میان 
برداش��تن تحریم های ظالمانه و یکجانبه آمریکا همه 
س��عی و ت��اش و دان��ش و تجرب��ه دیپلماتیک خود 
را ب��ه کار بگیریم ب��رای اینکه بتوانیم ب��ه لطف خدا 
و با هدایت ه��ا و رهنمودهای مق��ام معظم رهبری و 
رویکردی که رئیس جمهور محترم دارند از این گردنه 

هم کشور را عبور بدهیم.
وزیر امور خارجه با اشاره به ظرفیت های ۱۵ کشور 
همس��ایه ای��ران برای توس��عه روابط پای��دار در همه 
حوزه ها، خاطر نش��ان ک��رد: موظفیم توس��عه پایدار 

اقتصادی را بدون نگاه به مذاکرات دنبال کنیم .
وزیر امور خارجه، دیپلماسی اقتصادی و تجارت بین 
الملل را از اولویت های دولت در حوزه سیاست خارجی 
عنوان کرد که به  گفته  او، ۴۰ درصد برنامه های دولت 

در این حوزه را تشکیل می دهد.
وی توسعه روابط با همسایگان را نیز از اولویت های 
دولت س��یزدهم  در سیاس��ت خارجی عن��وان کرد و 
گفت: پیشتر نیز همسایگان در اولویت روابط خارجی 
جمهوری اس��امی قرار داش��تند اما در حال انسجام 
بخشی بیشتر به آن  هستیم  و این مناسبات بر اساس 

منافع  دو طرف استوار است.

س�فیر س�وریه در تهران با بیان این که بعد از 
تشکیل دولت جدید ایران شاهد گام های مهمی 
برای روابط دو کشور هستیم گفت: دولت سوریه 
آم�اده و مصمم اس�ت که رواب�ط دو جانبه را در 

همه حوزه ها تقویت کند.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »شفق دیوب« در 
دیدار با سید محمد حسینی گفت: امیدوارم ایران در 
دوره ریاس��ت جمهوری آیت الله رییسی  دوره موفقی 
را داشته باشد و پیشرفت و شکوفایی بیشتری را برای 

ایران شاهد باشیم.
وی اضافه ک��رد: روابط ایران و س��وریه که مرحوم 
حافظ اس��د و امام خمینی )ره( آن را بنیان گذاشتند، 
تاریخی و راهبردی اس��ت. ای��ن روابط همچنان ادامه 

دارد و تمام سختی ها را پشت سر گذاشته است.
سفیر سوریه در تهران با بیان اینکه اطمینان داریم 
در دوره آیت الله رییس��ی روابط دو کش��ور پیشرفت 
بیش��تری خواه��د داش��ت، ادام��ه داد: درحوزه های 
سیاسی و اقتصادی کارهای خوبی صورت گرفته است 
و روابط سیاسی و راهبردی دو کشور در بهترین حالت 
خود است. باید برای افزایش روابط اقتصادی و تجاری 
بین دو کشور تاش کنیم. دیوب با اشاره به همکاری 
۱۰ ساله ایران و سوریه برای مبارزه با تروریسم گفت: 
تروریس��تها در کش��ور ما با حمایت مس��تقیم آمریکا 
و رژیم صهیونیس��ت و کش��ورهای غربی برای تحقق 
اه��داف خود تاش کردند که خوش��بختانه در حوزه 
نظامی نتوانستند به آن دست پیدا کنند و امروز تاش 
می کنند با تحریم های اقتصادی به آن اهداف برسند.

س��فیر س��وریه در تهران با تاکید بر اهمیت تقویت 
همکاری های تج��اری، صنعتی، فناوری، علمی گفت: 

آمری��کا از این طریق بدنبال ه��دف قرار دادن ایران و 
سوریه و متزلزل کردن روابط دو کشور است. 

وی با اش��اره به دومین س��الگرد ش��هادت س��ردار 
س��لیمانی گفت: ایران و سوریه در مبارزه علیه داعش 
و تروریست ها شهدای مش��ترکی را فدا کردند که در 
راس این شهدا سردار سلیمانی و همراهان آنها بودند. 
سوری ها هرگز این فداکاری ها برای مبارزه با تروریسم 

را فراموش نخواهند کرد.
ش��فیق دیوب با بیان اینکه سردار سلیمانی همیشه 
در کن��ار مردم س��وریه ایس��تاد،گفت: مردم س��وریه 
تاش های جمهوری اسامی ایران و کمک های بزرگی 
که به دولت این کش��ور داش��ت را فراموش نخواهند 
کرد. س��فیر س��وریه در تهران گفت: با افزایش روابط 
اقتصادی و تقویت آن هدف سردار سلیمانی را محقق 
خواهیم کرد چرا که این ش��هید برای دفاع از ایران و 
سوریه و مقابله با دشمنان ملت های منطقه به شهادت 
رس��ید.  وی با اشاره به س��فر وزیر خارجه سوریه به 
ایران گفت: وزیر خارجه سوریه در سفر به ایران حامل 
پیام بشار اسد برای آیت الله رییسی و دعوت از ایشان 
برای س��فر به سوریه بود که نش��انی از روابط ویژه و 

راهبردی دو کشور است.
س��فیر سوریه در تهران با اش��اره به دیدارهای وزیر 
خارجه س��وریه در تهران گفت: وزیر خارجه س��وریه 
در ای��ران دیدار ب��ا رییس مجلس، وزی��ر خارجه، راه 
و شهرس��ازی و مش��اور مقام معظ��م رهبری گفت و 
گوهای��ی ب��رای گس��ترش روابط به خص��وص روابط 
اقتصادی و تجاری، بررس��ی تحولات منطقه و روابط 

بین المللی و مسایل مشترک داشت.
وی با بیان این ک��ه دیدگاه های دو طرف در رابطه 
با مسایل مختلف مثبت و منطبق برهم بود گفت: در 
این سفر توافق شد که وزیر راه و شهرسازی جمهوری 
اس��امی ایران سفری به سوریه داش��ته باشد تا این 
س��فر مقدمه ای برای س��فر رییس جمهور ایران آیت 
الله رییسی به این کشور باشد.  سفیر سوریه در تهران 
در ادامه به برپایی نمایشگاه تولیدات ایرانی در دمشق 
اش��اره کرد و گفت: گفت و گوه��ای مهمی با وزیران 
س��وریه در حاشیه این نمایشگاه برای گسترش روابط 

تجاری و اقتصادی انجام شد.  

به ریاست رئیس جمهور؛

 نخستین نشست شورای عالی ایرانیان خارج از کشور 
بزودی برگزار می شود

سفیر سوریه در تهران:

  مصمم به تقویت روابط دوجانبه 
با ایران هستیم

 اختیار بازگشایی مدارس به مدیران استانی داده شده است
رییس جمهور:

چند روزی اس�ت نصب بنر، تابلوهای برق، 
کابل  کش�ی و دوربین برای نصب ایس�تگاه 
الکترونیکی عوارضی در اتوبان تبریز - شهر 
جدید س�هند آغاز ش�ده و مردم ساکن این 
شهر جدید منتظر تحقق وعده های مسئولان 
برای ح�ذف عوارضی یا تکمی�ل نواقص این 

اتوبان جدیدالاحداث می باشند.
نبود روشنایی و عدم آنتن دهی موبایل از جمله 
نواقص اصلی اتوبان تبریز - س��هند ذکر ش��ده و 
برخ��ی از نواقص مربوط به اس��تانداردهای جاده، 
موج��ب تصادف های پیاپی در این مس��یر پرتردد 

می گردد!
فرماندار شهرس��تان اس��کو در واکن��ش به این 
قضی��ه تاکید ک��رده هنوز نرخ ع��وارض از طریق 
وزارت راه و شهرسازی تعیین و ابلاغ نشده و پس 
از ابلاغ رسمی و طی فرایند های قانونی به دریافت 

عوارض اقدام می شود.
مدیرعامل شرکت عمران سهند هم در واکنش 
به اعتراضات مردمی نسبت به برقراری عوارضی در 
اتوبان تبریز - س��هند گفت: حذف عوارض آزادراه 
غیرممکن نیس��ت اما به این راحتی هم نیس��ت 
چراکه مبلغ آن بس��یار بالا بوده و فقط می تواند از 

طریق اعتبارات ملی تامین شود. 
نکت��ه جالب توج��ه اینکه دریاف��ت عوارضی از 
م��ردم ب��ه مدت "1۷ س��ال" در ق��رارداد احداث 
آزادراه سهند - تبریز با مشارکت بخش خصوصی 
امضا شده است لذا مبلغ کل قرارداد آزادراه 26۳ 
میلی��ارد تومان اس��ت که 40 درصد از آن س��هم 
دولت بوده و 60 درصد س��هم سرمایه گذار بخش 

خصوصی می باشد.
   نبای�د پ�روژه آزادراه تبری�ز - س�هند 
با مش�ارکت بخ�ش خصوصی به س�رانجام 

می رسید!
به دنبال اس��تقرار عوارضی در اتوب��ان تبریز - 
سهند گویا مردم با ایجاد یک پویش، تردد از این 

آزادراه را تحریم کرده اند! 
گفته می ش��ود مبلغ عوارضی برای مسیر رفت 
و برگش��ت 1۳ هزار تومان است و ساکنان سهند 
و اس��کو بر ای��ن عقیده اند نه  تنه��ا این مبلغ زیاد 
است بلکه به  دلیل فقدان روشنایی و نبود خدمات  
رسانی هنگام بارش برف، اخذ عوارض نابجاست.!

طبق تحقیق��ات میدانی، در ح��ال حاضر اکثر 
ش��هروندان برای تردد به س��هند و اسکو از جاده 
قدیم تبریز - آذرش��هر اس��تفاده می کنند که آن 
ه��م موجب ب��روز ترافیک گردی��ده و وعده های 

مسئولان را زیر سوال برده است!
منتق��دان می گوین��د آزادراه تبری��ز - س��هند 
جاده ای محدود است که در آن تردد بین استانی 
رخ نمی ده��د و اص��لًا نبای��د با مش��ارکت بخش 
خصوص��ی این پروژه به س��رانجام می رس��ید که 
اکنون پ��ول پیمانکار را به ج��ای دولت، از جیب 

مردم پرداخت کنند!
یک عضو شورای شهر س��هند در این خصوص 
گفت: افتتاح آزاد راه تبریز - س��هند بعد از سالها 
تلاش، خبر خوش��حال کنن��ده ای برای جمعیت 

150 هزار نفری شهر جدید سهند بود.
حس��ینی افزود: آنچه بعد از افتت��اح این پروژه 
ذهن مردم س��هند به ویژه ح��دود 40 هزار واحد 
مسکن مهرنشین را مش��غول کرد بحث پرداخت 
عوارض تردد در این آزادراه است که به جدّ مورد 

سوال مردم شده است!
وی اضاف��ه کرد: مردم در این خصوص چش��م 
امیدش��ان به نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی 
ای��ن حوزه انتخابیه اس��ت و نماین��دگان مجلس 
در ای��ن خصوص باید فکر اساس��ی کرده و مجوز 
حذف عوارض را قب��ل از ایجاد عوارضی از هیئت 
دولت با پرداخت سهم سرمایه گذار از منابع ملی 
دریافت کنند که این کمک بزرگی به ش��هروندان 
شهر سهند که اکثراً از قشر ضعیف جامعه هستند 

خواهد بود.
  بای�د با ایجاد تفاهمی معقول با پیمانکار 

پروژه آزادراه این عوارضی برداشته شود
نماینده مردم تبریز در مجلس ش��ورای اسلامی 
در نام��ه ای به رئیس جمهور خواس��تار عدم اخذ 

عوارض از اهالی شهر جدید سهند شد.
علیرض��ا منادی س��فیدان در این خصوص طی 
نامه ای به رئیس دولت سیزدهم از وی خواسته به 
موضوع اتوبان تبریز – سهند که با مشارکت بخش 
خصوصی پس از سال ها معطلی احداث شده ورود 

پیدا کند!
در ای��ن نامه آمده اس��ت: پی��رو مکاتبه اعضای 
محترم شورای اس��لامی شهر جدید سهند مبنی 
بر نگران��ی از دایر نمودن باجه  های عوارض جهت 
اخذ عوارض از اهالی شهر جدید سهند که عمدتاً 
س��اکنین مس��کن مهر که از حیث اقتصادی قشر 
ضعیف جامعه بوده و برای اش��تغال و امور روزمره 

مجبور به تردد به تبریز می باشند.
منادی در ادامه این نامه آورده است: مستدعی 
است دستور فرمایید سازمان برنامه و بودجه کشور 
شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید ایران 

در تامی��ن تعهدات بخ��ش خصوصی هماهنگی و 
اقدام لازم را صورت دهد تا اخذ عوارضی از اهالی 

حداکثر تا 5 سال آینده اجتناب شود!
رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان ش��رقی هم 
گفت: عوارضی اتوبان تبریز - س��هند باید بررسی 
شود تا با ایجاد تفاهم معقولی با پیمانکار مربوطه، 

این عوارضی برداشته شود.
محمدحس��ین فرهنگی در خص��وص عوارضی 
اتوبان تبریز - سهند افزود: به دنبال تفاهم معقولی 
با پیمانکار این طرح هس��تیم و از مسئولان شهر 
س��هند و فرماندار اسکو می خواهیم که این تفاهم 

را با پیمانکار طرح، پیگیری کنند.
وی اضاف��ه ک��رد: در ص��ورت جل��ب رضای��ت 
پیمان��کار، رایزینی ه��ای مربوطه با ش��رکت مادر 
تخصصی شهرهای جدید و وزارت راه و شهرسازی 
انجام خواهد ش��د تا جایگزینی بر عوارض تعیین 

شود اما اگر به هر دلیلی با مبلغ پایین قرار بر اخذ 
عوارضی ش��ود در اواسط اتوبان باید نصب شود تا 
تنها افرادی که به سهند یا بالعکس سفر می کنند 

عوارضی پرداخت کنند.
  هن�وز فرآین�د قانونی اخذ ع�وارض در 

آزادراه تبریز - شهر سهند طی نشده است
آزادراه تبریز - ش��هر جدید سهند سال گذشته 
در حالی با اما و اگر های بس��یاری به دس��ت وزیر 
راه و شهرس��ازی وقت افتتاح ش��د که بس��یاری 
از کارشناس��ان ب��ر نواقص موج��ود در این پروژه 
تاکی��د می کردن��د و آن را ب��رای تردد مناس��ب 

نمی دانستند!
حالا س��رمایه گذاران این ط��رح با وجود نواقص 
متع��دد همچنان درصدد راه اندازی س��امانه اخذ 

عوارضی در این آزادراه هستند!
ب��ا اینکه اخ��ذ ع��وارض در آزادراه ه��ا یکی از 

مت��داول ترین اقدامات برای بازگش��ت س��رمایه 
س��اخت به حساب می آید اما مشکلات حل نشده 
مس��یر تبریز - س��هند یکی از اصلی ترین دلایل 
اعتراض ش��هروندان س��هند به این اقدام به شمار 

می رود.
فرماندار شهرستان اسکو در گفتگو با خبرنگاران 
با تکذیب خبر مربوط به شروع اخذ عوارضی آزاد 
راه تبری��ز - س��هند و مبلغ اعلام ش��ده از طریق 
رس��انه ها گفت: هنوز فرآیند قانونی اخذ عوارض 
آزادراه مذک��ور طی نش��ده و نرخ ع��وارض هم از 
طریق وزارت راه و شهرسازی تعیین و ابلاغ نشده 
است چرا که باید نرخ عواضی توسط وزارت مذکور 
رسماً ابلاغ و پس از طی فرآیندهای قانونی نسبت 

به دریافت عوارض اقدام گردد.
باب��ک رضی من��ش در م��ورد مبل��غ احتمالی 
عوارضی آزاد راه تبریز - س��هند افزود: در س��ال 
1۳۹۹ نرخ عوارضی س��ه هزار تومان تعیین شده 
بود ولی در س��ال ج��اری مصوب��ه قیمت جدید 
ع��وارض آزادراه از طریق وزارت راه و شهرس��ازی 

تعیین و اعلام نشده است.
وی ب��ا بیان اینکه ب��رای ن��اوگان حمل و نقل 
عموم��ی 50 درصد تخفیف عوارض اعمال خواهد 
شد اضافه کرد: برای شهروندان سهند نیز تخفیفات 
ویژه در نظر گرفته ش��ده است که به محض ابلاغ 
مصوبه به صورت کامل از طریق رس��انه ها اطلاع 

رسانی خواهد شد.
  پیمان�کار پ�روژه فعلًا نواق�ص اتوبان را 

تکمیل و طبق قرارداد تحویل نداده است!
رئیس ش��ورای شهر س��هند در ارتباط با نصب 
اطلاعی��ه اخذ عوارضی در اتوبان تبریز - س��هند 
گفت: ب��ا توجه به اینکه این آزادراه با مش��ارکت 
ش��رکت عم��ران و بخش خصوص��ی تکمیل و به 
بهره برداری رس��یده اس��ت ولی نواقص اتوبان از 
جمله روش��نایی آن هنوز تکمیل نشده که دلیل 

آن افتتاح عجولانه اتوبان در دولت قبلی بود.
علی اصغر علیزاده افزود: چون پیمانکار مربوطه 
فع��لًا نواق��ص اتوب��ان را تکمیل و طب��ق قرارداد 
تحویل نداده اس��ت، اخذ عوارضی وجاهت قانونی 
ندارد و در اتوبان های دیگر ش��هرها مشابه شرایط 
اتوبان س��هند هزینه های مربوطه از طریق بودجه 
ش��هرهای جدید انجام پذیرفته و اخذ عوارض از 

مردم ضرورت ندارد.
وی با اش��اره به تلاش ه��ای صورت گرفته برای 
ح��ذف عوارضی اتوبان گف��ت: از آقای طاهرخانی 
مع��اون وزی��ر و از نمایندگان مجل��س خواهش 

می کنیم با توجه ب��ه اینکه اکثریت مردمی که از 
این اتوبان استفاده می کنند از توانایی مالی بالایی 
برخوردار نبوده و س��اکن مس��اکن مهر می باشند 
ب��رای حذف عوارضی اقدام ک��رده و از حق مردم 

سهند دفاع کنند.
علی��زاده در مورد وضعیت اقتص��ادی مردم در 
ش��رایط تحریم و تحمیل هزینه اضافی به آنها در 
ش��رایط فعلی اضافه کرد: در برُهه زمانی کنونی با 
نصب بنرهای اخ��ذ عوارضی بار روانی مضاعف به 
مردم تحمیل شده و از شرکت عمران شهر سهند 
درخواست داریم منابع هزینه کرد بخش خصوصی 
را از محل پرداخت بودجه شهرهای جدید تامین 
کنن��د؛ همان طور ک��ه نصف هزینه ه��ای اتوبان 

توسط خود شرکت عمران تامین شده است.
رئیس ش��ورای شهر سهند اش��اره ای به وظیفه 
قانونی نمایندگان اس��تان در قبال مردم س��هند 
هم کرد و افزود: با توج��ه به اینکه اکثریت مردم 
شهر سهند سرریز جمعیتی شهر تبریز می باشند 
انتظار داریم تمام نمایندگان اس��تانی به خصوص 
6 نماینده حوزه انتخابیه به  طور مس��تقیم به این 
مس��ئله ورود کرده و دغدغه های مردم س��هند را 

رفع نمایند.
وی در ارتب��اط ب��ا نواق��ص اتوب��ان اضافه کرد: 
نواقص اتوبان که از جمله آن می توان به روشنایی 
آزادراه، نبود خط تلفن همراه، دوربین های کنترل 
س��رعت اش��اره کرد با وجود گذش��ت یک سال از 
افتت��اح اتوبان فعلًا اقدامی انج��ام نگرفته و زمان 
مش��خصی هم برای تکمیل ایرادات مسیر تعیین 

نشده است.

 مردم سهند منتظر
تحقق وعده مسئولان

»عصرآزادی« از نگرانی مردم شهر جدبد سهند 
درباره عوارضی تردد به تبریز گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

 رئیس شورای شهر 
جدید سهند:

با نصب بنرهای اخذ 
عوارضی بار روانی 
مضاعف به مردم 

تحمیل شده که باید 
منابع هزینه کرد 

بخش خصوصی از 
محل پرداخت بودجه 

 شهرهای جدید 
تامین گردد


